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  علی یاسینی از خوانندگان تازه وارد موسیقی پاپ جدیدترین کنسرت خود را در چارچوب 
بخش موسیقی پاپ سی وپنجمین  جشنواره موسیقی فجر به صحنه می برد. این اجرای زنده 
در دومین روز از برگزاری جشنواره طی یک نوبت در سالن میلاد  نمایشگاه بین المللی تهران 

میزبان مخاطبان موسیقی است. 

  گروه موسیقی »بانگ نو« به سرپرستی نسترن هاشمی و خوانندگی مهیار شادُروان در 
ششمین جشنواره موسیقی فجر تازه ترین  کنسرت خود را برگزار می کند . مهیار شادُروان 
خواننده و مدرس شناخته شده موسیقی ایرانی بعد از ۱۲ سال دوری از  جشنواره موسیقی 
فجر به عنوان خواننده این گروه در جشنواره سی وپنجم موسیقی فجر حضور دارد. در این 
کنسرت آثاری از  حسین منزوی، شفیعی کدکنی و سیمین بهبهانی درحال و هوای چهارگاه، 
نوا و دشتی و ساز و آوازهایی در دستگاه همایون طی  بخش های جداگانه پیش روی مخاطبان 

قرار می گیرد. 

  سی وپنجمین جشنواره موسیقی فجر به  دبیری شاهین فرهت از چهارشنبه بیست وسوم 
بهمن تا روز چهارشنبه سی ام بهمن در تالار وحدت،  تالار رودکی، بنیاد آفرینش های هنری 
نیاوران، تالار سوره حوزه هنری، مجموعه فرهنگی هنری برج آزادی و سالن میلاد  نمایشگاه 
بین المللی میزبان مخاطبان خواهد بود. ۸۲ گروه موسیقی در بخش های موسیقی دستگاهی، 
نواحی، کلاسیک، بین الملل،  پاپ، ارکسترال، تلفیقی، بانوان، کودک و نوجوان با ۹۰ اجرا در ۸۰ 

نوبت به اجرای برنامه می پردازند.  

افت کیفیت جشنواره موسیقی فجر
علی رهبری، رهبر ایرانی ارکسترهای مهم بین المللی معتقد است جشنواره موسیقی فجر 
به یک برنامه ریزی دقیق و مدیرانی کاربلد و  باتجربه نیاز دارد؛ در غیراین صورت صرف هزینه برای 
آن، یک کار اضافی است. او ازجمله هنرمندانی است که با ارکستر سمفونیک  تهران در 
سی ویکمین دوره از این جشنواره حضور پیدا کرده است و حالا درباره جشنواره موسیقی فجر 
می گوید: »اوایل زمانی که بعد از   ۳۰ سال به ایران بازگشتم، خیلی زود متوجه شدم که این 
جشنواره کیفیت لازم را ندارد. سطح این جشنواره به مرور زمان افت کرد و  مشکلات آن افزایش 
یافت. اگر هزینه ای که صرف این جشنواره می شود، برای نوازندگان، ارکستر یا کنسرت های 
خوب خرج می شد نتیجه  بهتری داشت. بودن یا نبودن این جشنواره تفاوت چندانی برای 
مردم ندارد . جشنواره یا فستیوال در تمام دنیا برنامه هایی را اجرا می کند  که فوق العاده و ویژه 
هستند و از هنرمندان سطح بالایی برای اجرای برنامه دعوت می کند که مردم به آنها دسترسی 
ندارند. ولی در ایران  هنرمندان بزرگ کشور اغلب در این جشنواره شرکت نمی کنند؛ چراکه از 
سبک و سطح این جشنواره راضی نیستند .« او معتقد است که  جشنواره موسیقی فجر 
بی برنامه و بی هدف است: »برگزارکنندگان آن به دنبال این هستند که از هنرمندانی که کار 
خاصی در پیش رو  ندارند، دعوت کنند تا بتوانند جدول برنامه های جشنواره را پر کنند. 
سال های گذشته که حمیدرضا  نوربخش )مدیرعامل خانه موسیقی( مسئول این کار بود، 
وضع جشنواره خوب نبود. البته ایشان به نسبت آوازخوان خوبی است، ولی  نمی تواند مدیر 
یک فستیوال بین المللی باشد. شاهین فرهت، دبیر هنری سی وچهارمین و سی وپنجمین 
( باسوادتر و دنیا دیده تر است، ولی از اینها که بگذریم فرهت  دوره از جشنواره موسیقی  فجر
آهنگساز و معلم است. فستیوال به شخصی نیاز دارد که مدیری  درجه یک باشد؛ زیرا تمام 
کارهای آن باید با زرنگی، دقت، سرعت، ایده های عالی و ... انجام شود. ولی فرهت تجربه چندانی 

در این  زمینه ندارد و بهتر است از سال بعد دیگر ادامه ندهد .«  

نقدجشنواره

کمپین »بچه های آفتاب« صبح 
روز سه شنبه پانزدهم بهمن ماه 

با حضور هنرمندان کودک و 
نوجوان همچون مجید قناد و 

تیم هنرمندان  همراهش و 
شخصیت های هنری و فرهنگی 
دیگری از جمله پوران درخشنده 

کارگردان سینما، حسن آقاکریمی 
تهیه کننده  سینما، حسین ریگی 
فیلم ساز، حبیب ایل بیگی قائم 

مقام بنیاد سینمایی فارابی و 
جمعی دیگر از هنرمندان در 

شهرستان چابهار آغاز  به کار کرد. 
این کاروان با حضور تماشاخانه 

سیار کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان، برنامه های 

شادی همچون تئاتر، پخش 
 فیلم و مسابقه را برای کودکان 

سیستان وبلوچستان برگزار 
خواهد کرد .

میان  »بچههایآفتاب«در
کودکانسیلزدهچابهار

نمایش »بیگانه در خانه« 
تازه ترین نمایش سید محمد 

مساوات دوشنبه شب  درحالی 
اجرای خود را در تالار اصلی تئاتر 

شهر روی  صحنه برد که در پایان 
نمایش و هنگام رورانس نوید 

محمدزاده هم در کنار دیگر 
بازیگران این اثر نمایشی قرار 

گرفت و پارچه  سیاهی را که در 
تمام اجرا روی صورتش بود، 

برداشت. بسیاری از تماشاگرانی 
که پیش از این نمایش را در 

تئاتر مستقل دیده  بودند، به 
دلیل نوع گریم و نقش نوید 

محمدزاده از بازی او در این 
نمایش بی خبر بودند. گروه 

اجرایی این نمایش از آغاز قصد 
 نداشت تا بازی این بازیگر 

مشخص شود. به همین دلیل 
در تمام خبرهایی که مربوط به 
این نمایش بود، نامی از نوید 

محمدزاده برده  نشد و در 
بروشور نمایش نیز حروف نام او 

جابه جا شد و اسم من درآوردی 
»دینو زمام حده« جایگزین نام او 

شد. از آنجاکه این  نمایش در 
اجراهای قبلی خود رورانس 

نداشت، بسیاری از تماشاگران 
متوجه بازی نوید محمدزاده 

نشدند، اما در سومین شب از 
 آغاز به کار بخش صحنه ای 

سی وهشتمین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر، بعد از پایان 

نمایش، نوید محمدزاده در کنار 
دیگر  بازیگران روی صحنه آمد و 

بعد از برداشتن پارچه سیاهی که 
روی صورتش بود، مورد تشویق 

تماشاگران قرار گرفت . 

 وقتینویدمحمدزاده
لورفت !

نحوه اطلاع رسانی درست نیست 
نه تنها برخی تهیه کنندگان که حتی مخاطبان فیلم ها هم به نحوه اطلاع رسانی انتقاد دارند، 
چون این موضوع احتمال ثبت نظریات مردمی را کاهش خواهد داد و در نتیجه آرای مردمی 
دستخوش تغییر خواهد شد. سعید خانی، تهیه کننده »دو زیست« یکی از منتقدان این 
ماجراست. او می گوید مخاطبان گفته اند اطلاعات درست و دقیقی از نحوه رأی دهی وجود ندارد 
و حتی برخی نمی دانند باید با اپلیکیشن این کار انجام شود: »مخاطبان از زمان شروع اکران فیلم 
به مدت چهار ساعت فرصت دارند به آن اثر رأی دهند.« این درحالی است که اطلاع رسانی درباره 
نحوه رأی دهی تنها از طریق  آنونس های پیش از اکران فیلم انجام می شود. غلامرضا موسوی، 
تهیه کننده »قصیده گاو سفید« در این باره به ایسنا گفته است که اصلا در جریان نحوه اجرای 
این فرآیند نیست: »فقط می دانم که خانه سینما قرار است مسئولیت اجرای آن را برعهده 
داشته باشد.« جواد نوروزبیگی، تهیه کننده »خون شد« و جمشید محمودی تهیه کننده 
»مردن در آب مطهر« هم از دیگر افرادی هستند که از نحوه رأی دهی مردم در جشنواره فجر 
بی اطلاع هستند و جالب اینکه جمشید محمودی حتی از شیوه جمع آوری آرای مردمی از طریق 
اپلیکیشن اطلاعی نداشت. با وجود این آشتیانی پور می گوید که امسال ۳۴ سالن در رای گیری 
مردمی حضور دارند که مخاطبان براساس کد بلیت خریداری شده با استفاده از اپلیکیشن 
می توانند در رأی گیری شرکت کنند:» زمان رأی گیری هم از لحظه شروع فیلم تا چهار ساعت پس 
از آن انجام می شود، یعنی از لحظه شروع فیلم به مدت چهار ساعت زمان رأی گیری خواهد بود 

که تمامی این اطلاعات در تیزرهای پیش از شروع فیلم به اطلاع مخاطبان می رسد.«

 » تمجید فراستی از »روز صفر
 در سومین روز جشنواره فیلم فجر باز هم مسعود فراستی مثل  سال گذشته همه را 
شگفت زده و از نخستین فیلم سینمایی سعید ملکان تمجید کرد. »روز صفر« نخستین 
تجربه کارگردانی سعید ملکان است که تا به حال شانس خود را در بسیاری از عرصه ها ازجمله 
تهیه کنندگی امتحان کرده است. او برای آغاز راه کارگردانی خود در سینما دست روی یک 
پروژه بزرگ سینمایی درباره عبدالمالک ریگی گذاشته است.  سال گذشته قصه خانواده 
عبدالمالک ریگی سوژه »شبی که ماه کامل شد« بود و البته مسعود فراستی هم نسبت به آن 
انتقادات تندی مطرح کرد، اما امسال نحوه دستگیری او توسط نیروهای امنیتی با محوریت 
نقش »امیر جدیدی« قصه اصلی فیلم بود و فراستی هم از فیلم و هم از بازی امیر جدیدی 
تعریف کرد. مرتضی اصفهانیان که  سال گذشته منبع اطلاعاتی نرگس آبیار برای ساخت 
فیلم »شبی که ماه کامل شد« بود، این بار منبع اطلاعاتی سعید ملکان برای فیلم نخست 
او است. فیلم ملکان که البته به قول خودش شاید فیلم آخرش هم باشد، توانست در 
سینمای رسانه رضایت نسبی خبرنگاران و منتقدان را جلب کند، اگرچه برخی معتقد بودند 
سوژه ابرقهرمانی و غیر قابل باور است. کارگردان فیلم البته در پاسخ به این انتقادها گفت 
تمام داستان واقعی است و فقط داستان با جذابیت بیشتری به صورت فیلم درآمده است: 
»علاقه  ما این بود که برای شخصیت مأمور از قالب کلیشه سینمای ایران خارج شویم، البته 
هیچ اغراقی برای این نقش وجود ندارد. این در حالی است که در  هالیوود اغراق  بسیاری وجود 
دارد، اما همه آن را باور می کنند، ولی چون تماشاچی عادت به چنین شخصیتی در سینمای 
ایران ندارد، آن را اغراق شده می داند.« گویا ابتدا قرار بود بنیاد فارابی بخشی از هزینه این فیلم 
را برعهده بگیرد، اما چند روز مانده به فیلم برداری اعلام کردند پروژه  برایشان جذابیت ندارد، 
بنابراین از این کار منصرف شدند؛ اتفاقی که به قول »ملکان« باعث شد برای ساخت فیلم 
از دوستان خود کمک بگیرد و این فیلم 8 میلیارد تومانی را بسازد. نقش امیر جدیدی هم 
به عنوان مأمور دستگیری ریگی توجه بسیاری را به خود جلب کرد، آن هم در شرایطی که تنها 

گزینه کارگردان برای بازی در این نقش بوده است: »اگر او این نقش را قبول نمی کرد، این فیلم 
را نمی ساختم.« دیروز البته استقبال خوبی از این فیلم در میان مخاطبان شد و در سینما 

فرهنگ به سانس فوق العاده رسید.

، جرقه ساخت فیلم آخر مجید برزگر خودکشی سه خواهر
فیلم دیگر روز سوم در سالن رسانه ها »ابر بارانش گرفته« مجید برزگر بود که داستان 
نگارش آن به چند  سال گذشته برمی گردد، یعنی زمانی که این کارگردان »یک شهروند کاملا 
معمولی« را ساخته بود. البته این فیلم هیچ وقت اکران نشد، اما همان وقت  بود که او خبری 
درباره سه خواهر خواند که خودکشی کردند. برزگر در نشست خبری این فیلم توضیح داد که 
بعد از خواندن آن خبر، درباره مسأله اتانازی تحقیق کرد و علاقه مند به تولید فیلمی در این زمینه 
شد: »حدود دو  سال قبل شروع به تحقیق و نگارش کردم و از اسفند  سال قبل هم شرایط 
کم کم برای کلید زدن کار فراهم شد.« در انتهای نشست هم حرف هایی درباره غیرواقعی بودن 
اتفاقات آخر فیلم مطرح شد و اینکه  بازگشت به زندگی فردی که مرگ مغزی شده تقریبا ممکن 

نیست، اما کارگردان فیلم اعلام کرد فیلم مشاور پزشکی داشته است.

یان یم هم ویگن  و محمدرضا شجر هم حزب اللهی تندرو دار
»آبادان یازده ۶۰« قصه مقاومت مردم آبادان و خرمشهر در جنگ ایران و عراق و تأثیر رادیو 
نفت آبادان در این پروسه بود. این فیلم محصول جدید سازمان رسانه ای اوج از زمان جنگ 
است و برای ساخت آن از تصاویر آرشیوی استفاده شده است. البته مهرداد خوشبخت، 
کارگردان فیلم »آبادان یازده ۶۰« گفت دسترسی به تصاویر آرشیوی فیلم آسان نبود: »قرار بود 
فیلم واقع گرا و به واقعیت نزدیک باشد. تصاویر آرشیوی که در فیلم وجود داشت به سختی 
به دست آمد و سعی کردیم همه را به صورت مستند پیدا کنیم.« البته این فیلم درحالی  که در 
دقیقه 90 به جشنواره رسید نسخه نهایی نبود و حتی صدا و تصویر آن کامل نبود: »صدای آقای 
صدر  هاشمی، گوینده رادیو را در فیلم داریم  که از حضور ارتش صدام در آبادان می گوید، درحالی 
 که در چند کیلومتری او حضور دارند و به مردم می گوید مقاومت کنند. در این حالت مردم حتی 
با چاقوی میوه خوری که در خانه داشتند به جنگ رفتند.« کارگردان در ادامه درباره سرمایه گذار 
فیلم توضیح داد: »  دنبال سرمایه بودم تا فیلمی درباره مقاومت مردمی بسازم.   ولی فیلمی 
ساخته که در آن این اتفاقات رخ می دهد و هیچ مشکلی در آن نیست. در این بازاری که همه از 
موضوعات اجتماعی مانند اعتیاد و فساد صحبت می کنند فضایی ایجاد شده که به گذشته 
می پردازد. ما گذشته را رها کرده ایم، درحالی که باید از آن درس گرفت. این فیلم برای سازمان اوج 
است، اما در آن حزب اللهی تندرو داریم، ویگن  و محمدرضا شجریان صدایشان پخش می شود 
و افراد با دغدغه های مختلف کنار هم حضور دارند.« البته وقتی نوبت به اعلام سرمایه فیلم 
رسید، حسن کلامی،  تهیه کننده اثر درباره آن گفت که اگر بگوید چه مقدار هزینه این فیلم شده 

است، دردی را دوا نمی کند.

ســانس های فوق العــاده و صف طولانی
یکی از نکات جالب جشنواره امسال، بازپخش فیلم های روزهای پیش در سالن های دیگر 
پردیس بود. فیلم »شنای پروانه« که یک روز قبل اکران شده بود، یکی از فیلم های پرطرفدار بود 
و هنگام اکران دوباره آن هم سالن پر شد، اما باز هم خبرنگاران و اهالی رسانه پشت درِ سالن 
ماندند تا در نهایت سالن دیگری هم به آن اختصاص داده شد. البته فیلم  »درخت گردو« آخرین 
ساخته محمدحسین مهدویان و »دو زیست« ساخته برزو نیک نژاد در سینماهای »کورش« و 

»باغ کتاب« به سانس فوق العاده رسیدند.  

آرایمردمیقرارگرفتند »شنایپروانه«،»درختگردو«و»سهکامحبس«جزو10فیلمبرتر

شفاف نبودن آرای مردمی در جشنواره  فیلم فجر
تمجیدکرد جشنوارهفیلمفجر فیلمسعیدملکاندر   منتقدسرسخت»شبیکهماهکاملشد«از

]شهروند[جشنواره فیلم فجر در پایان سومین شب به زمان اعلام نخستین نوبه آرای مردمی درباره فیلم ها رسید، البته هنوز سازوکار رأی گیری مشخص نیست 
و بسیاری از تهیه کنندگان نسبت به این ماجرا گلایه دارند. بعد از اکران فیلم های جشنواره در 10 پردیس سینمایی و بیش از پنج سالن دیگر در تهران و همچنین 
سینماهای برخی شهرستان ها، فیلم های »آبادان یازده 60«، »مغز استخوان«، »خروج«، »روز بلوا«، »دو زیست«، »سه کام حبس«، »درخت گردو«، »خوب، بد، جلف 2«، 
»روز صفر« و »شنای پروانه« بدون ترتیب و اولویت به عنوان 10 فیلم برتر در فهرست آرای مردمی قرار گرفتند. ستاد انتخابِ »فیلم برگزیده از نگاه تماشاگرانِ« جشنواره 
فیلم فجر مانند سال های پیش این فهرست را بدون ترتیب اعلام کرده است و این یعنی همچنان شبهات سال های گذشته درباره شفاف نبودن آرای مردمی و نحوه 
، مسئول ستاد شمارش آرای مردمی جشنواره فیلم فجر دیروز دراین باره به ایسنا گفت که اگر تمام  جابه جایی آرای فیلم ها باقی خواهد ماند. البته علی آشتیانی پور
صاحبان فیلم های جشنواره متقاضی باشند می توانیم جایگاه آثارشان را در رده بندی رأی گیری به طور عمومی اعلام کنیم اگرچه این کار به دلیل آسیب پذیری ای که برای 
غ وارد رقابت شوند و  فیلم های پایین تر می تواند داشته باشد، توصیه نمی شود:  »ما تا پایان روز سوم جشنواره منتظر ماندیم تا همه فیلم های بخش سودای سیمر
بتوانند دست کم یک بار روی پرده بروند. به این ترتیب با اضافه شدن فیلم »پسر کشی« پرونده حضور ۲۲ فیلم در رقابت مردمی جشنواره بسته شد و دیگر هیچ فیلمی 

به این بخش اضافه نمی شود.« 

شروعصفحهآرایی
مدیرمسئولسردبیرمعاونسردبیردبیرسرویسصفحهآرا:؟؟؟16/00

اتمامصفحهآرایی
16/30

شروعصفحهآرایی:؟؟/؟؟
اتمامصفحهآرایی:؟؟/؟؟

باجشنوارهموسیقیفجر

  مهلت ارسال آثار برای حضور در سه بخش نمایش »صحنه ای«، »خیابانی و محیطی« و 
»سنتی عروسکی« هجدهمین جشنواره  بین المللی نمایش عروسکی تهران- مبارک تا روز 

شنبه سوم اسفند ۱۳۹۸ تمدید شد .

  فیلم سینمایی »جزیره رنگین«  ـساخته خسرو سینایی  ـبرای نخستین بار هفدهم بهمن ماه 
ساعت ۲۰و ۳۰ از شبکه چهار سیما نمایش  داده می شود. »جزیره رنگین« فیلمی به کارگردانی 
و تهیه کنندگی خسرو سینایی در سال ۱۳۹۳ است. فیلم نامه با اقتباس آزاد از  زندگی احمد 
نادعلیان نوشته شده و بهانه ای است برای آنکه بتوان گوشه ای از جذابیت های جزیره هرمز را 

در سینمای ایران ثبت  کرد .

  کمپانی دیزنی از ساخت یک فیلم سینمایی براساس نمایش موفق و موزیکال »همیلتون« 
با بازیگران اصلی آن خبر داد. این فیلم  سینمایی که براساس نمایش موزیکال »همیلتون« به 
کارگردانی »لین مانوئل میراندا« ساخته می شود از تاریخ پانزدهم اکتبر  سال   ۲۰۲۱ به سینماها 
خواهد آمد و گفته می شود برای به دست آوردن حق ساخت فیلم این نمایش ۷۵ میلیون دلار 

هزینه شده است .

  در چهارمین روز سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر سه فیلم »آن شب«، »درخت گردو« و 
»دوزیست« در سالن اصحاب رسانه  روی پرده رفت . 

رویخطخبر

دستورالعمل بفتا برای کمک به محیط زیست
یکی از حاشیه های امسال مراسم سینمایی بفتا، 
دوشس  بود.  شرکت کنندگان  پوشش  و  لباس 
کمبریج در مراسم اهدای جوایز بفتا   )آکادمی هنرهای 
فیلم و تلویزیون بریتانیا( در لباسی ظاهر شد که قبلًا 
چندین بار پوشیده بود. او با این کار پایبندی خود را به 
این  داد.  نشان  بفتا  پایدار  پوشش   دستورالعمل 
دستورالعمل میهمانان را تشویق می کند به جای 
خریدن لباس جدید، یکی از لباس های  قبلی خود را 
بپوشند یا لباس کرایه کنند. یکی از سخنگوهای بفتا 
هم گفت: »پایداری برای بفتا بسیار مهم است و ما در 
این زمینه  بیش از هر زمان دیگری تلاش می کنیم. در 

زمینه هایی که نمی توان گزینه های پایداری انتخاب کرد، بفتا جبران می کند و ابزارهایی  در اختیار 
میهمانان قرار می دهد تا از آلودگی های ناشی از سفر خود بکاهند.« ماه گذشته، واکین 
فینیکس، بازیگر نقش اصلی فیلم  جوکر، اعلام کرد که در تمام مراسم های اعطای جوایز 

امسال، فقط یک دست کت وشلوار خواهد پوشید تا به کاهش زباله کمک کند . 

آخر خبر


